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1. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 7348
Sagsid.: 14/14860
Initialer: niwi
Åben sag

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Godkendt.
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2. Gensidig orientering
Dok.nr.: 7349
Sagsid.: 14/14860
Initialer: niwi
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering v/formanden
 
 
Orientering v/sekretariatet
 
 
Gensidig orientering

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Formanden orienterede om:
 
Brev fra Astrid Kragh om et ældreoprør. Brevet sendes ud til ældrerådets medlemmer.
 
Mail fra Dansk Ældreråd omkring valg.
 
Årsmøde i Regionens Ældreråd d. 27-1-2015, der bl.a. omhandlede arbejdet i Region 
Midtjylland. Aage Meldgaard er trådt ud af bestyrelsen og i stedet blev valgt Hans Erik 
Pedersen, Vejle.
 
Ældrerådets delegeretmøde på Nyborg Strand er flyttet fra den 20. og 21. april 2015 til 
d. 11. og 12 maj 2015.
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3. Orientering og drøftelse vedr. fritagelse fra digitalisering
Dok.nr.: 7350
Sagsid.: 14/14860
Initialer: niwi
Åben sag

Sagsfremstilling
I forbindelse med den obligatoriske digitale selvbetjening af en række offentlige ydelser, 
er der blevet rettet henvendelse til ældrerådets medlemmer.
 
Problemstillingen drejer sig konkret om boligsikring, hvor borgere der er fritaget fra 
digital selvbetjening oplever et stort besvær med at indberette til myndighederne; i dette 
tilfælde Udbetaling Danmark.
 
På mødet deltager Helle Marquartsen, Leder af Borgerservice, som vil orientere om 
vilkårene for de personer, der er fritaget for digital selvbetjening.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen har ingen bemærkninger

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
BEK nr 1553 af 18/12/2013 Bekendtgørelse om fritagelse af fysiske personer fra 
tilslutning til Offentlig Digital Post m.v.

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Formanden anbefaler:
At: Ældrerådet tager orienteringen til efterretning

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
Ældrerådet anmoder Borgercenter Varde om at udarbejde en pressemeddelelse omkring 
fritagelse/undtagelse fra digitalisering.
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4. Drøftelse af særlige forhold på plejecentre - opfølgning fra 
sidste møde

Dok.nr.: 7352
Sagsid.: 14/14860
Initialer: niwi
Åben sag

Sagsfremstilling
Som opfølgning på sidste mødes drøftelse vedr. særlige forhold på plejecetrene, 
nærmere bestemt beboere som bor dør om dør med demente, hr ældrerådet besluttet at 
indkalde en demenskonsulent fra Varde Kommunes til en drøftelse af problemstillingen.
 
Det bemærkes, at Udvalget for Social og Sundhed afholder borgermøde i foråret 2015, 
med fokus på denne problemstilling. Ældrerådet forventes at deltage.
 
I forbindelse med demenskonsulent, Marianne Lorentzens deltagelse på mødet 28. januar 
2015, gav Ældrerådet på sidste møde udtryk for, at drøfte problemstillingen vedr. GPS-
sporing af demente.
 
Marianne Lorentzen giver en orientering og deltager under den efterfølgende drøftelse af 
problemstillingerne.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at problematikken med demente som naboer, kan være 
et generelt problem, som kræver en bredere diskussion.
Mht. spørgsmålet om GPS-sporing er dette en national, politisk problemstilling som vil 
kræve beslutninger eller vejledninger fra nationalt hold.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
§ 5 i Almenboligloven
§ 125 i Lov om social service (magtanvendelse, personlige alarm- og pejlesystemer)

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Formanden anbefaler
At: Ældrerådet tager orienteringen til efterretning
At: Ældrerådet drøfter problemstillingen
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Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
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5. Drøftelse af temadag om demens
Dok.nr.: 7355
Sagsid.: 14/15394
Initialer: 44394
Åben sag

Sagsfremstilling
På udvalgsmødet for Social og Sundhed den 9. december 2014 blev det besluttet at 
afholde en temadag om demens med særlig fokus på håndteringen af samspillet mellem 
demente og ikke demente borgere på kommunens plejecentre. 

Det foreslås afholdt en indledende drøftelse på udvalgsmødet i februar, hvor udvalget får 
præsenteret udfordringer og tiltag på området i Varde Kommune ved kommunens 
demenskonsulenter. 
 
Temadagen om demens tænkes afholdt som et borgermøde, hvor interesserede 
foreninger, medarbejdere, Ældrerådet, frivillige organisationer og borgere/pårørende kan 
deltage under hele eller dele af arrangementet for at få viden og samtidig komme med 
ideer til tiltag på området.    
 
Temadagen foreslås afholdt den 26. marts 2015 kl. 14.30-17.30 i Varde Fritidscenter.
 
Programforslag er vedlagt.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at en temadag om demens, hvor videnspersoner på 
området deler viden og inspirerer til indsatser og udvikling af praksis, kan være med til 
at forbedre forholdene for beboere, pårørende og medarbejdere på plejecentrene. 

Sundhedskonsekvensvurdering
I planlægningen af temadagen skal der være opmærksomhed på, at naturen kan spille 
en væsentlig rolle i bestræbelserne på at skabe rammer for et godt liv med demens. I 
naturen er der mange forskellige sansestimuli, som kan være medvirkende til at øge 
dementes velbefindende, ligesom fysisk aktivitet i naturen kan have en positiv virkning 
ved at forbedre den dementes hukommelse og fremme den generelle mentale trivsel. 

Økonomi
Forventet budget ca. 10.000 kr., hvilket inkluderer lokaleleje, forplejning og udgifter ifm. 
oplægsholdere.
Udgiften afholdes indenfor den eksisterende ramme.
Økonomiafdelingen har ingen bemærkninger. 

Høring
-

Bilag:
1 Åben Forslag til program 6675/15
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at indholdet i temadagen drøftes, og 
at de overordnede rammer til programmet for temadagen godkendes.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 21-01-2015

Fraværende: Ingen

Dato for temadagen aftales senere. 
 
De overordnede rammer for temadagen blev godkendt. 

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Temadagen er fastsat til d. 25. marts 2015 kl. 17.00-20.00
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6. Udbud af kostproduktion
Dok.nr.: 7356
Sagsid.: 13/14372
Initialer: 37133
Åben sag

Sagsfremstilling
Madservice til kommunale plejecentre i Varde Kommune har efter en udbudsforretning 
siden 1. juni 2010 været varetaget af Det Danske Madhus Varde A/S (DDMV). 
Kontrakten er forlænget og løber nu frem til 31. maj 2015. Det har været planen, at der 
gennemføres et fornyet udbud af kølemad til ugentlig levering ultimo 2014/primo 2015. 
Dette udbud skulle udover hovedmåltidet til beboerne på kommunens plejecentre også 
omhandle visiteret madservice til borgere i eget hjem. 
 
Der sikres mulighed for varmt mad ved anvendelse af fritvalgsbeviser, jfr. Byrådets 
beslutning af 7. oktober 2014:
 
"at Fælles-MED"s bemærkninger indarbejdes i udbudsmaterialet, 
at der efter udbudsforretningen godkendes een leverandør af hovedmåltid til plejecentre, 
at madservice til borgere i eget hjem indgår i udbuddet, 
at der efter udbuddet godkendes een leverandør, som leverer kølemad til borgere i eget 
hjem een gang ugentligt, og 
at besparelsen overvejende bruges til at forbedre måltidssituationen på plejecenterne og 
hos de hjemmeboende pensionister, der har behov for hjælp til måltiderne, og at borgere 
der ønsker varm mad sikres dette ved hjælp af fritvalgsbeviser."
 
I perioden efter Byrådets beslutning om udbud har der været arbejdet med at sikre 
grundlaget for beslutningerne. Det var således en umiddelbar forudsætning, at der skulle 
opnås besparelser i størrelsesorden kr. 1,8 mio pr år primært ved sparede 
transportudgifter. Ligeledes har det været en forudsætning, at der efter en gennemført 
udbudsforretning fortsat kan opretholdes en væsentlig grad af forsyningssikkerhed - også 
i tilfælde af, at den vindende part trækker sig fra kontrakten og overlader 
forsyningsforpligtigelsen til Varde Kommune. Denne mulige udfordring er for nuværende i 
kontrakten mellem Varde Kommune og DDMV løst ved, at der er aftaler om 
overdragelser af udstyr og faciliteter fra DDMV til Varde Kommune i tilfælde af DDMV 
ophører med at virke. 
 
I arbejdet med at sikre grundlaget for beslutningerne har der været lagt vægt på, at 
forsyningssikkerheden kan sikres ved fortsat produktionsaktivitet i faciliteterne ved 
Carolineparken, Varde. Det har i den sammenhæng været overvejet, om udbuddet skulle 
aflyses, og der i stedet skulle gennemføres en forhandlingsløsning med henblik på at 
sikre den fremtidige forsyning bedst muligt. 
 
Med henblik på vurdering heraf har der været indhentet eksterne juridiske vurderinger 
blandt andet af, om der i udbudsmaterialet kan stilles særlige krav til den nye operatør, 
herunder evt. fortsat anvendelse af de nuværende faciliteter.  
 
I den juridiske vurdering fremgår det, at det er uden juridiske problemer muligt for Varde 
Kommune at overtage (hjemtage) den fulde opgave med madservice. 
 
Det fremgår også af notatet, at såfremt Varde kommune ønsker at udbyde 
madproduktionen, kan der stilles krav om, at produktionen foregår i de nuværende 
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faciliteter: "Forudsat et sådant krav er sagligt begrundet i en varetagelse af saglige 
kommunale hensyn som eksempelvis forsyningssikkerhed, er det derfor vores vurdering, 
at et krav om benyttelse af kommunale faciliteter lovligt kan stilles."
 
Dette er ny information og giver mulighed for et udbud med krav om fortsat produktion 
ved Carolineparken. Herved er de muligt at undgå, at facilitetere står ubenyttede hen og 
dermed forfalder. Dermed er der en reel mulighed for, at Varde Kommune kan overtage 
forsyningsforpligtigelsen i tilfælde af, at den private operatør bryder en vunden / indgået 
kontrakt. 
 
Af den indhentede eksterne juridiske vurdering fremgår det også, at et udbud af 
madservice ikke er omfattet af EU"s udbudspligt. Madservice er således klassificeret som 
en bilag II B-ydelse. Det skal på den anden side vurderes, om en evt. kontrakt vil have 
grænseoverskridende interesse - er der virksomheder i EU, som ville forventes at have 
forretningsmæssig interesse i en madproduktion i Varde Kommune. Hvis denne interesse 
skønnes at være til stede, skal der sikres forudgående offentlighed ved indgåelse af 
kontrakter. Den samlede volumen og varighed for en kontrakt om madservice i Varde 
Kommune vil veje tungt i vurderingen heraf. På den anden side vil Varde Kommune 
kunne argumentere for, at helt særlige forhold om forsyningssikkerhed, særlige hensyn 
til samdrift i forhold til andre kommunale serviceydelser, særlige krav til sprog mv., gør 
sig gældende. 
 
Samlet er det vurderingen, at Byrådet vil kunne træffe beslutning om at annullere den 
tidligere beslutning om at gennemføre et (gen-)udbud af madproduktionen i Varde 
Kommune. Det er på den anden side muligt i udbudsmaterialet at stille krav om, at 
faciliteterne ved Carolineparken fortsat skal benyttes. Derved gives der en høj grad af 
mulighed for fortsat forsyning, hvis den vindende operatør ved et udbud ophører med sin 
virksomhed og overlader den fortsatte forsyning til Varde Kommune.  
 
Forvaltningen henleder opmærksomheden på, at kostproduktionen altid kan hjemtages til 
kommunal opgavevaretagelse.

Forvaltningens vurdering
Det vurderes, at der med den nye information med fordel kan gennemføres et udbud af 
kølemad. Dette begrundes i bedre priser og reel konkurrenceudsættelse. 
 
Derudover kan det overvejes at anvende midler til at øge det kommunale tilskud, så frit 
valgs-bevisets værdi øges. 

Retsgrundlag
Lov om social service paragraf 83.
Lov om virksomhedsoverdragelse.
Der gøres opmærksom på, at madservice ikke er omfattet af EU’s udbudspligt. Det 
skyldes, at madservice i henhold til Udbudsdirektivet (Rådets direktiv nr. 2004/18/EØF) 
er klassificeret som en Bilag IIB ydelse. Bilag IIB ydelser er ikke omfattet af de normale 
EU-udbudsprocedurekrav.
Tilbudsindhentning sker derfor i henhold til den danske lovgivning som er 
annonceringspligten i henhold til Tilbudslovens bestemmelser - LBK nr. 1410 af 
07/12/2007 § 15a.

Økonomi
Det årlige udgiftsniveau til madservice til kommunale plejecenter (excl. Blaabjerg Pleje- 
og Aktivitetscenter) er brutto 20,8 mio. kr. og netto 6,9 mio. kr. Udgiften til madservice 
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til borgere i eget hjem er brutto 12,5 mio. kr. og netto 3,1 mio. kr. Af bruttoudgiften 
udgør leveringsomkostningerne 3,2 mio. kr.  
Besparelsen ved eventuelt at overgå til udbringning kun en gang ugentligt vil være i 
størrelsesordenen 1,8 mio. kr. årligt.
Den ændrede organisering af modtagekøkkener, der er besluttet, skal holdes indenfor 
det nuværende budget for området.
 
Økonomiafdelingen har ingen bemærkninger. 

Høring
Tidligere høring:
Handicaprådet ser positiv på, at ledelse af modtagekøkkenfunktionen overgår til 
plejecentrene. Herudover ingen bemærkninger.
 
Ældrerådet har ingen bemærkninger. 
 
Fælles-MED finder det vigtigt, at det indarbejdes som et ønske i udbudsmaterialet, at den 
der vinder udbuddet, udviser en høj grad af ansvarlighed i personalepolitikken i forhold til 
svage medarbejdergrupper (fleksjobbere o.l.).
Fælles-MED har ingen yderligere bemærkninger. 
 
Sagen har været til fornyet høring i Ældrerådet den 24. september. 
 
Rigmor Jensen, Anette Mandahl-Barth og Per Bonde Nielsen mener, at man skal fastholde 
den oprindelige anbefaling med udbud af både kold mad og varm mad.
 
Edna Jessen, Anne-Marie Søndergaard, Ketty Bundgaard, Elin Østergaard Bertelsen, 
Aage Meldgaard, Merry Brydsø, Tom Øhlenschlæger, Ove Kristensen og Jutta Bruun 
Kristiansen stemte for udvalgets nye forslag, med udbringning af kølemad én gang 
ugentligt og udstedelse af fritvalgsbeviser.
 
Inger Pedersen var fraværende.

Bilag:
1 Åben Juridisk notat om kontraktindgåelse vedr. madservice uden 

konkurrenceudsættelse
688/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at beslutningen om udbud af kostproduktion, jfr. Byrådets beslutning af 7. oktober 2014, 
opretholdes, og 
at der i udbudsmaterialet stilles krav om fortsat produktion i faciliteterne ved 
Carolineparken.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 05-01-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
Udvalget ønsker, at forvaltningen udarbejder en vurdering af, hvad forskellige scenarier 
for udbuddet og det kommunale tilskud har af konsekvenser for fritvalgsbevisets værdi.
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Mindretallet bestående af Ingvard Ladefoged, Søren Laulund og Erhardt Jull har ikke 
herved ændret holdning i forhold til Byrådets beslutning af 7/10-2014. 

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Ældrerådet anmoder om at få tilsendt de forskellige scenarier for udbuddet.
 
I forbindelse med besparelsen på 1.8 mio. kr. på udbringningen anbefaler rådet, at nogle 
af midlerne anvendes til at nedbringe transportudgiften til de borgere, der bor i 
yderkanten af kommunen samt  til at forhøje fritvalgsbevisets værdi.
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7. Gennemgang af udvalget for Social og Sundheds 
budgetområder m.v. 

Dok.nr.: 7357
Sagsid.: 14/12920
Initialer: ARBJ
Åben sag

Sagsfremstilling
Den 6. maj 2015 præsenteres Byrådet for ”Råderumskataloget, som skal danne grundlag 
for Økonomihandlingsplan 2016-2019”.
 
Ifølge procesplanen forelægges de politiske udvalg en redegørelse for den overordnede 
budgetsituation i udvalgene i januar 2015. Redegørelsen indeholder blandt andet en 
nærmere gennemgang af hele udvalgets budgetområde.
 
Det er forventningen, at gennemgangen kan give et bedre indblik i udvalgets forskellige 
udgiftsområder, således  

·  det er muligt at drøfte serviceniveau m.v. og
·  udvalget er godt ”klædt på”, når ”råderumskataloget” forelægges.

 
Den 29. oktober 2014 godkendte Økonomiudvalget ”Kommissorium for 
Økonomihandlingsplan 2016-2019 – fremskaffelse af råderum”.
 
Formålet med udarbejdelse af et råderumskatalog på 40 mio. kr., er at dette kan angive 
løsninger på ”besparelser og omstillinger”. 
”Besparelser og omstillinger” skal medvirke til at dække et løbende underskud på cirka 
10-15 mio. kr. pr. år, således at den politiske målsætning på en kassebeholdning på 125 
mio. kr. i 2019 kan fastholdes. 
Herudover er der et ønske om, at give Byrådet mulighed for en reel prioritering mellem 
forskellige forslag og endelig skal der også være mulighed for, at der kan skabes 
råderum for udvidelse af budgettet på andre områder.
 
Råderumskataloget på 40 mio.kr. er fordelt mellem udvalgene efter nedenstående tabel, 
hvor der kun er medtaget serviceudgifter, idet der dog på beskæftigelsesområdet skal 
findes forslag på overførselsområdet på 3,0 mio. kr. 
Desuden er udgifter til aktivitetsbestemt medfinansiering af sundhedsområdet ikke 
indgået ved fordelingen af kataloget.

   
Nettodriftsudgifter – 
Serviceudgifter Budget 2015

mio. kr.

Andel af 
råderums-

katalog
mio. kr.

Økonomiudvalget, øvrige udgifter til 
administration 79,2 1,6

Udvalget for Plan og Teknik 113,9 2,4
Udvalget for Børn og undervisning 881,4 18,4
Udvalget for Kultur og Fritid 79,0 1,6
Udvalget for Social og Sundhed 619,1 12,9
Udvalget for Arbejdsmarked og 
Integration 7,2 0,1

Besparelse i overførselsudgifter  3,0
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Serviceudgifter i alt 1.779,8 40,0
 
Økonomiudvalget skal udover 1,6 mio. kr. finde besparelser på 6,0 mio. kr. i den 
administrative organisation.
 
Økonomikonsulenterne Arnfred Bjerg og Søren Poulsen deltager under sagens 
behandling. 
 

 

Forvaltningens vurdering
Ved udarbejdelsen af råderumskataloget, som skal danne grundlag for 
økonomihandlingsplanen 2016-2019 er der følgende processer, der indgår:
 

1. Direktionen skal udarbejde et råderumskatalog på 40 mio. kr. I denne 
proces indgår den administrative chefgruppe.

2. MED-organisationen skal give bidrag til, hvordan der kan findes forslag på 
op til 40 mio. kr. og endelig

3. Lederforum skal give bidrag til, hvordan der kan findes forslag på op til 40 
mio. kr.

 
Eventuelle kommentarer og bemærkninger fra udvalget vil indgå i Direktionens videre 
arbejde med Råderumskataloget.

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
---

Høring
---

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at udvalget tager gennemgangen til efterretning.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 21-01-2015

Fraværende: Ingen

Orienteringen blev taget til efterretning.

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Orienteringen blev taget til efterretning.
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8. Ældrepuljen 2014 - status på indsatser og økonomi
Dok.nr.: 7358
Sagsid.: 14/2565
Initialer: anfi
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune fik i 2014 tildelt 9,9 mio. kr. fra Ældrepuljen. Gennem en 
borgerinvolverende proces i starten af 2014 blev det besluttet, hvordan pengene skulle 
udmøntes i Varde Kommune. Med udgangen af 2014 er der indsendt en 
erfaringsopsamling til Ministeriet for Børn, Ligestilling, Integration og Sociale forhold. 
Inden udgangen af april 2015 skal et revisorpåtegnet regnskab være indsendt. 
 
Erfaringsopsamling
Erfaringsopsamlingen fra Varde Kommune kan ses i bilag.
 
Midlerne fra Ældrepuljen har gjort en forskel i 2014 – der er igangsat indsatser, der ellers 
ikke ville have været økonomi til. Der er blevet gjort et stort arbejde for at få indsatserne 
startet op, men erfaringerne viser også, at der har været udfordringer, særligt i starten 
af året, hvor der skulle ansættes nye medarbejdere til at varetage opgaverne. 
Tre af de indsatser, der havde høj prioritet, da midlerne fra Ældrepuljen skulle fordeles, 
var muligheden for at tilbyde de svageste borgere vedligeholdende træning, mere liv på 
plejecentrene samt udvidelse af åbningstiden i demensdaghjemmene.
 
Vedligeholdende træning for de svageste borgere. Der var afsat ca. 260.000 kr. til denne 
indsats og alle midlerne er brugt.  
Målet var, at der kunne komme 75 borgere igennem et forløb pr. år. På 8 måneder har 
der været 72 borgere igennem. Borgerne har trænet én til to gange om ugen. De borgere 
der har gået på holdene, har i mange tilfælde oplevet øgede resultater, eller har kunnet 
bevare samme resultat i Senior-fitness-testen, som er den test, der anvendes til 
funktionsmåling. En del borgere er efter forløbet i stand til at benytte sig af åben 
træningstilbuddet, hvilket de ikke ville have været lige efter afslutning af et individuelt 
forløb på grund af et for lavt funktionsniveau. Mange borgere er glade for det sociale 
aspekt ved at gå på holdtræning, og nogen er begyndt at gå på et ”åbent trænings-hold”, 
et initiativ de selv har iværksat.
 
Der er kommet mere liv på plejecentrene. Der var afsat ca. 2.750.000 kr. til denne 
indsats. Der er brugt ca. 2.350.000 kr. Forklaringen på dette er bl.a., at en pulje til 
økonomisk at understøtte aktiviteter ikke er fuldt ud brugt. 
Det har været op til de enkelte plejecentre at beslutte, hvordan midlerne skulle 
anvendes. Eksempler herpå er, at der er sat fokus på spisesituationerne, mere udeliv 
samt aktiviteter for de beboere, som ikke normalt deltager i aktiviteterne.
 
Udvidelse af åbningstiden på demensdaghjemmene. Der var afsat ca. 810.000 kr. til 
denne indsats. Der er brugt ca. 130.000 kr. Forklaringen herpå er, at der har været 
udfordringer både i forhold til at få ansat ekstra personale og i forhold til at få rekrutteret 
borgere til den udvidede åbningstid. Personalet vurderer, at de borgere, som benytter 
tilbuddet, har stor glæde af det. Ligesom det også betyder meget for de pårørende at 
blive aflastet. 
Udfordringerne med at rekruttere borgere til tilbuddet kan skyldes, at der reelt ikke er 
efterspørgsel efter det, men det kan også skyldes, at det tager tid at få et sådan tilbud 
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kørt i gang. På baggrund af dette fastholdes indsatsen indtil videre, men der tages i løbet 
af første halvår 2015 stilling til om indsatsen skal fortsætte.
 
Akademiet har været med til at understøtte medarbejdernes kompetencer i forhold til de 
mange nye indsatser, men også i forhold til særlige indsatser hvor det blev vurderet at 
der var behov for et kompetenceløft. Midlerne i akademiet er brugt til

 uddannelsesforløbene omkring relationel koordination, hvor alle teamledere og 
ledere har deltaget,

 uddannelsesforløb om palliation (smertelindring) for social- og 
sundhedsassistenter,

 hygiejneaftale med SVS,
 forløb om kost til ældre.

Der var afsat 500.000 kr til akademiet, heraf er der brugt ca. 440.000 kr. 
 
Budget
En gennemgang af budgettet pr. 6. januar viser, at der er ca. 1,55 mio i Ældrepuljen 
2014, som er ubrugte. Forklaringen på dette er blandt andet,

-  at der er ubrugte lønkroner fra april måned, da det ikke var muligt at få ansat 
nye medarbejdere før til maj og i nogle tilfælde senere,

-  at  der er ubrugte midler i de to puljer, som 1) har været afsat til at indkøbe 
træningsredskaber på centrene (100.000 kr.) og 2) har været afsat til at indkøbe 
materialer m.m. og derved understøtte mere liv på centrene (170.000 kr.). 
Midlerne er ubrugte, da der har været brug  for at se på hvilke behov, der er, 
inden man har købt ind. Pengene ønskes overført til 2015,

-  at der er ca. 680.000 kr. som er ubrugte i indsatsen om udvidelse af åbningstiden 
af demensdaghjemmene. Midlerne er ubrugte, da det har været svært at 
igangsætte indsatsen, jf. ovenfor,

-   at indsatsen omhandlende betaling af transport for pårørende og frivillige i 
forbindelse med lægebesøg stort set er ubrugt. Behovet har langt fra været så 
stort, som først forventet. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering,
at midlerne fra Ældrepuljen har givet et løft til hele ældreområdet – til gavn for borgere 
og pårørende samt i høj grad også de medarbejdere, som dagligt møder borgerne,
at vi i 2015 for alvor vil se effekten af Ældrepuljen, idet indsatserne i 2015 er de samme 
som i 2014. Hermed sikres sammenhæng og dermed også rammerne for en succesfuld 
implementering og forankring, og 
at der bør gennemføres en evaluering medio 2015.

Konsekvens i forhold til visionen
Særligt indsatsen omhandlende mere liv på plejecentrene har og får betydning for 
beboernes muligheder for at komme ud – både i forhold til korte ture i nærmiljøet og 
naturen, men også i forhold til længere ture til attraktioner i og uden for Varde 
Kommune. 
 
Indsatserne omkring rehabilitering er med til at hjælpe og understøtte borgernes 
selvhjulpenhed og dermed deres mulighed for ved egen hjælp at bevæge sig rundt i og 
uden for hjemmet og dermed også i naturen. 
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Retsgrundlag
Finanslovsaftalen 2014

Økonomi
En gennemgang af budgettet pr. 16. januar viser, at der er ca. 1,55 mio. kr. i 
Ældrepuljen 2014, som er ubrugte.
 
Der er et ønske om, at der ud af de 1,55 mio. kr. overføres 100.000 kr. til at indkøbe 
træningsredskaber til plejecentrene, og at de resterende 1,45 mio. kr. overføres til at 
understøtte målet om mere liv på plejecentrene.
 
Økonomafdelingen har ingen bemærkninger.

Høring
-

Bilag:
1 Åben Erfaringsopsamling december 2014 168064/14
2 Åben Brev til Ministeriet ang. overførsel af midler til 2015 2530/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at udvalget tager erfaringsopsamlingen til efterretning, og 
at der gennemføres en evaluering medio 2015.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 21-01-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Ældrerådet den 28-01-2015

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
Ældrerådet ønsker på rådets næste møde at få en orientring om, hvor der er åbent  
træningshold og hvorledes de fungerer.
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Bilagsliste

5. Drøftelse af temadag om demens
  1. Forslag til program (6675/15) 

6. Udbud af kostproduktion

  1. Juridisk notat om kontraktindgåelse vedr. madservice uden konkurrenceudsættelse 
(688/15) 

8. Ældrepuljen 2014 - status på indsatser og økonomi

  1. Erfaringsopsamling december 2014 (168064/14) 
2. Brev til Ministeriet ang. overførsel af midler til 2015 (2530/15) 
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Edna Jessen

Rigmor Jensen

Ketty Bundgaard

Aage Meldgaard

Merry Brydsø

Tom Øhlenschlæger

Jutta Bruun Kristiansen

Anne-Marie Søndergaard

Anette Mandahl-Barth

Elin Østergaard Bertelsen

Per Bonde Nielsen

Inger Pedersen
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